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Poslovni sporazum za leto 1976
S sam oupravn im  spora

zum om  o  združitv i TOZD 
v DO PE K O  so  okvirno 
določena ek on om sk a  raz
m erja m ed  n jim i, ter na
črtovan je in p oslovn a  p o 
litika, p o d ro b n e je  pa z 
letnim i p oslovn im  spora
zum om . Za prihodn je  
leto je  p red log  poslovne
ga sporazum a v  obravna
vi, v tem  sestavku p a  ne
kaj besed  o  predviden ih  
p ogo jih  p oslova n ja , ki so 
se upoštevali p ri ob lik o 
vanju om en jen ega  pred
loga.

S tabilizacijska  prizade
vanja naše d ru žb e  b odo 
nedvom no p ovzroč ila  po
časnejšo rast realizacije 
na d om ačem  trgu, saj 
b odo  ž iv ljen jsk i stroški 
še vedno naraščali hitre
je  kot realni osebn i do
hodki. In vesticijsk a  de
javnost gospodarstva  se 
b o  zm anjšala, zato se 
tudi zaposlen ost ne b o  
povečala, kar vse  b o  om e
jevalo  rast p ro d a je  na 
dom ačem  trgu. T o  so  bili 
razlogi, da je  b ilo  potreb 
no p on ovn o o cen iti real
nost n aročil za  nasledn jo 
sezono ter p r i form ira 
n ju  cen  adm inistrativnih  
preprek  upoševati tudi 
om enjene tržne pogoje .

Pri izvozu n a  zahodno 
nem ški trg n am  poveča 
na naročila  o m og oča jo  
n ada ljn jo  rast tega, to z

vk lju čev an jem  novih ko
op erantov  in povečan jem  
osebnega  poslovan ja  s se
dan jim i, s tem  pa je  om o 
gočena  v e č ja  specializaci
ja  in racinonalnejša  p ro
izvodn ja . Pri tem  pa niz
ka akum ulativnost p o 
stavlja  ce lotn em u  izvozu 
m e je  n a d a ljn je  rasti, zato 
pri izvozu  na klirinško 
p o d r o č je  p laniram o m an j
ši ob seg  kot v letošn jem  
letu.

S tabilizacija  dom a in 
orien ta cija  n a  izvoz nam  
n arek u je  tem eljito  racio
nalizirati p ro izv od n jo  in 
zniževati stroške povsod , 
k je r  je  to  m ogoče . Naša 
stab ilizacijska  prizadeva
n ja  v k lju ču je m o  v pred
log letnega  poslovnega 
sporazum a s predvideno 
m a n jšo  s to p n jo  rasti p ro 
da je  na dom ačem  trgu 
ter p ov eča n jem  izvoza na 
kon vertib iln o  p odročje . 
Ne predvidevam o poveča
n ja  števila  zaposlenih, 
razen za p ovečan o proiz
v od n jo  v  TO ZD Poliure- 
tan in  b arvn o  v TOZD 
G um oslast. Osnovni in
vesticijsk i program  je  na 
n ivo ju  p lan irane am orti
zacije , p ri tem  pa že 
u poštevam o predvidene 
depozite na investicije  v 
p rod a jn i p ros to r  in na 
uvoz op rem e.

Pri dodatn em  investi
cijsk em  program u, kate

rega  realizacija je  od v is
n a  od  m ožnosti n a jetja  
kredita , pa planiram o še 
n ad a ljn je  povečan je p ro 
dajnega  prostora. Z raz
v o je m  orod jarne, p oveča 
n je m  proizvodn je  poii- 
uretana in preusm eritvijo  
nabave na dom ače d oba 
v ite lje , b om o še naprej 
skušali zm anjšati naš 
uvoz, odnosno prispevati 
k  skupnem u zm anjšan ju  
v  panogi. Povečanje serij, 
sm otrn e jše  izkoriščan je  
m ateriala, zm anjšanje d e 
fekta , povečan je p rod u k 
tivnosti in zm anjšan je 
rež ijsk ih  stroškov m ora  
b iti stalen akcijski p ro 
gram  vseh strokovnih  
služb, političn ih  in sam o
upravnih  teles v kolek ti
vu  Peko.

Posebna naloga za p ri
h o d n je  leto pa je  zm an j
šan je  zalog materiala, ne
dovršene proizvodn je in  
gotov ih  izdelkov. T o  na
lo g o  je  treba oddvojiti o d  
osta lih  saj zahteva poseb 
n o  prioriteto. N alogo b o 
m o  opravili sam o tako, 
da  b o m o  natančno in v  
ce lo ti reševali planske 
naloge  in tudi om ogočili 
n em oten  potek proizvod 
n je . Sam oupravni organi 
n a j zaostrijo  vprašanje 
od govorn osti za izvrševa
n je  teh nalog za službe in 
posam eznike, sam o tako

b o  m ogoče  p ričakovati 
ugodne rezultate.

Osnova pri sestavi 
predloga  količinsk ih  in 
vrednostnih  p lan ov  je  
m ožen  plasm a izdelkov. 
U pošteva joč že  om en jen e  
p o g o je  planiram o za pri
h od n je  leto ce lo tn o  p ro 
d a jo  obutve v višini 4.470 
tisoč parov, kar je  2 % 
p ovečan je  količine, oz. 3 
od stotn o  vrednost. Od 
navedene količine p lani
ram o 44 % v p ro izv od n ji 
TO ZD Obutev, 22 %  v 
dodelavi in 34 %  d obav  
o d  kooperantov. Poleg 
obutve pa vse več ji delež 
realizacije  odpade tudi 
na p rod a jo  izdelkov vzp o
rednih  dejavnosti, m ed  
katerim i za p rih od n je  le
to planiram o poveča n je  
p rod a je  poliuretan izdel
kov.

Za realizacijo  om e n je 
nega program a, kot je  že 
om en jen o, ne p lan iram o 
povečan ja  zaposlenih  ra
zen  v  TOZD Poliuretan in 
G um oplast, p ri izračunu 
kapacitet pa upoševam o 
tudi potrjen i delovn i ko- 
lendar in zahtevnost p ro 
izvodnega program a po 
vloženem  delu. Pri vred 
nostn ih  planih p o  TO ZD 
in  delitvi dohodka, tudi 
za prihodn je  leto p red la 
gam o enak način  delitvi 
ostanka dohodka k ot le
tos.

Srečo, zdravje, zadovoljstvo 

in dobro počutje na delovnem 

mestu vam v letu 1976 želijo:

uredništvo, družbenopolitične organizacije in samoupravni organi

V novo leto 
I  novimi 
močmi

Z današnjo številko je 
ČEVLJAR zaključil leto 1975. 
Tudi koledarsko leto gre h 
koncu. Kako smo se obna
šali in kako smo delali nam 
kažejo rezultati poslovanja.

PEKO je danes v vrhu ju
goslovanske obutvene indu
strije, kar je rezultat priza
devanj in sposobnosti vsake
ga posameznika.

Proizvodnja je v prvih de
setih mesecih tekla po pla
nu, težave so nastale v no
vembru ob menjavi sezone 
— kolekcije za pomlad — 
poletje 1976. Prepričani smo, 
da se bo stanje normalizira
lo in da bodo končni dosež
ki uspešni.

V izvozu pa letos beležimo 
zavidljiv porast. Izvozili smo 
nekaj več kot vsak drugi par 
obutve, kar predstavlja 12 % 
povečanje napram letu 1974. 
Še ugodnejše rezultate izvo
za pa pričakujemo v nasled
nji sezoni.

Vsi pokazatelji torej ka
žejo, da lahko z optimizmom 
gledamo v prihodnje leto. 
Stalo nas bo ne malo truda, 
toda tudi uspehi ne bodo 
izostali.

Investicijski p lan  zaje
m a predvsem  dopoln itve  
in zam enjavo posam ezn ih  
strojev in op rem e, o d  
gradbenih del p a  so  v 
planu idejn i p ro jek ti za 
industrijsko co n o  na Lo
ki in upravno zgradbo.

V TOZD M reža, k je r  so 
planirane in vestic ije  n a j
večje, pa je  z rea lizacijo  
n jih  predvideno p oveča 
n je prodajnega prostora .

Pri sestavi p la n ov  p o 
m em bnejših p osredn ih  
stroškov, katerih višina 
se tudi p otr ju je  z letnim  
poslovnim  sporazum om , 
so se upoštevala om e n je 
na stabilizacijska priza
devanja. To p redvsem  pri 
stroških za dnevn ice, re
prezentanca in  ek on om 
ska propaganda. V ečja  
postavka pri teh strošk ih  
je  am ortizacija, le-ta pa 
je  v porastu zaradi reva- 
rizacije vrednosti osnov
nih sredstev, s top n je  pa 
predlagam o enako k ot le
tos.

Na osnovi om en jen ih  
skupnih planov, so  izdela
ni tudi plani p o  posam ez
nih TOZD in SSSS, na 
zborih  delovnih lju d i p o  
enotah pa se b o  d ok on č
no oblikoval letni p os lov 
ni sporazum  za p rih od n je  
leto, ki bo osnova p oslov 
ne politike in ek on om 
skih odnosov m ed  TOZD.

Franc Grašič



Doseganje norm
Za nami je štiri mesece 

dela po novih časovnih nor
mativih. Zato že nekoliko laž
je govorimo o tem, koliko 
nam je uspelo z regulacijo 
norm ustvariti cilj, ki smo si 
ga zadali, to je, da bi bili 
normativi časa taki, da bi v 
vseh TOZD oziroma oddelkih 
ter na vseh delovnih opera

cijah ob enakih pogojih in 
enakem intenzivnem delu, 
možnost doseganja bila 110 %. 
Žal pa spodaj prikazani po
datki kažejo, da nam v celoti 
ni uspelo časovnih normati
vov spraviti na željen nivo 
ne za celotno DO, TOZD, še 
manj pa v oddelkih.

1. TOZD OBUTEV

avgust september oktober

510 — sekalnica 113 % 120 % 121 %
511 — izdelava zg. delov 118 % 120% 121 %
512 — izdelava zg. delov 115 % 118 % 121 %
520 — montažni oddelek 114% 121 % 128 %
521 — montažni oddelek 114% 117 % 117 %
522 — montažni oddelek 118 % 120 % 124 %
523 — montažni oddelek 111 Vo 117 % 116 %
526 — kartonaža 129 % 124 % 119%

SKUPAJ TOZD OBUTEV 115% 118% 121 %

Podatki kažejo, da je do
seganje norm v stalnem po
rastu. To velja posebno za se- 
kalnico, kjer je bila z ozirom 
na preseganje norm pred re
gulacijo zaostritev časovnih 
normativov največja. Zato je 
bilo tudi tudi največ pritožb 
na račun regulacije in kasne
je na doseženih % preseganja 
norm, ki pa so bili pogost 
rezultat pomanjkanja dela. 
Višina poprečnega doseganja 
norm zadnjih dveh mesecev 
kaže, da je oddelek že na 
istem nivoju kot ostali od
delki, vendar pa obstajajo 
možnosti nepravilnosti zno
traj samega oddelka. Tudi v 
izdelovalnicah zgornjih delov 
je % doseganja norm v stal
nem porastu. So pa nesoraz

merja med doseganjem norm 
med posameznimi grupami 
dela, ki pa jih bo potrebno v 
bodoče uskladiti.

V montažnih oddelkih so 
bili časovni normativi ob 
transporterju postavljeni na 
podlagi števila parov planira
ne proizvodnje, števila zapo
slenih na posamezni delovni 
operaciji in čistega časa. Za
radi pomanjkanja delovne si
le (bolezni) pa se je morala 
zasedba na posameznih de
lovnih mestih (pritrjevanje 
notranjikov, cvikanje stra
nic, kosmatenje, izkopitenje) 
zmanjšati, zato je % dosega
nja toliko višji kot bi moral 
biti. Izstopa pa še nekaj ope
racij v dokončevalnicah, ki pa 
se v posameznih oddelkih 
različno dosegajo.

2. TOZD TRBOVLJE 101 % 107 % 110%

Kot je iz zgoraj navedene- naših izdelovalnic je vzrok v 
ga razvidno, je tudi tu % delovni sili, ki je mlajša po
preseganja v porastu. Da pa delovnem stažu in strokov-
je doseganje norm nižje od nosti.
3. TOZD POLIURETAN IZDELKI
531 — vlivalnica 117 % 126 % 121 %
532 — poskusna delavnica 140 % 114 % 112 %
533 — barvama 125% 119% 117 %
SKUPAJ TOZD
POLIURETAN IZDELKI 124% 119% 120 %

V nasprotju s TOZD OBU- žuje. Vzrok zmanjševanja je 
TEV pa se tu % preseganja v korigiranju časovnih nor- 
norm iz meseca v mesec zni- mativov pri VTE stroju in

V enem turnusu moram speti 1000 škatel

nekaterih operacijah barvar
ne. Težave pri točnem eviden
tiranju doseganja norm nam 
dela dosedanja plačilna doku
mentacija. Z novim letom, ko 
se bo uvedla podobna doku
mentacija kot pri izdelovanju

4. TOZD GUMOPLAST
540 — gumama
541 — plastika 
SKUPAJ
TOZD GUMOPLAST

SKUPAJ DO PEKO

Od vseh TOZD je TOZD 
GUMOPLAST v doseganju 
norm edini, ki je na nivoju,

obutve, s pomočjo katere bo 
vsak delavec, ki dela po 
normi, za vsako opravljeno 
operacijo obračunan v tistem 
dnevu oziroma mesecu, v ka
terem jo je opravil.

113% 113% 114%
105% 110% 110%

110% 112% 113%

113 % 117 % 118 %

ki smo si ga zadali za cilj. 
To velja prav posebno še za 
plastiko. Da se je to doseglo,

je bilo potrebnih nekaj ko
rekcij časovnih normativov, 
ki so spravile v red tudi raz
merja doseganja norm zno
traj obrata.

Navedeni podatki nam ka
žejo neenakomerno presega
nje norm med posameznimi 
TOZD in samimi oddelki zno
traj TOZD. V kolikor je 
to neenakomerno doseganje 
plod intenzivnega dela, je to 
pravilno, v kolikor pa zaradi 
nepravilno postavljene nor
me, pa ustvarja slabo vzdušje 
v delovni enoti. V bodoče 
bomo morali še bolj skrbeti, 
da bodo norme enako težko 
postavljene za vsa dela.

Jože Močnik

Problematika izvrševanja 
operativnega plana

C eloten u speh  poslova
n ja  delovne organizacije 
je  odvisen  o d  vseh zapo
slenih. V sak  na svojem  
delovnem  m estu  z uspeš
nim  d elom  sodelu je  v 
skupnem  p rocesu . Poslov
ni rezultati so  vezani na 
izvrševanje proizvodnih  
operativnih  p lan ov  in na 
rea lizacijo  p rod a je . No
silci s trošk ov  so  gotovi 
izdelki posam ezn ih  TOZD 
Naša naloga  je , da se 
dnevno prizadevam o in 
izp o ln ju jem o  proizvodne 
plane.

V  n ovem brsk i izdaji 
Čevljarja, j e  b il opisan 
potek  izdelave k olekcije  
in priprave proizvodn je  
za sezono pom lad-poletje
1976. O b jav ljen i so bili 
tudi p ro b le m i in uspehi 
nabave v  času  stabiliza
cijsk ih  ukrepov .

Priprava p ro izv od n je  se 
prične, ko  je  zbran  m od
ni p rogram  za sezono. 
O ddelek operativnega  pla
niranja sestavi proizvod 
ne načrte  p o  posam eznih 
obratih  in  delovn ih  eno
tah. Na p od lag i teh se 
p riprav ijo  tehn ičn i pred
pisi, ki so osn ova  za na
ročilo  m ateriala  in orod 
ja . Za vsako  opravljeno 
delo je  p o treb en  določen  
čas. Vsaka služba  si izde
la na tem elju  osnovnega 
načrta svoj p rogram  dela. 
K ončni u speh i v proiz
vodnem  p ro ce su  so že 
od  vsega začetka  odvisni 
od  osebnega prizadevanja  
zaposlenih  v  p ro d a ji, raz
vo ju  in  nabavi. Vsaka za- 
kasntiev b i se m orala  na
doknaditi v  n a jkra jšem  
času. Pretežna večina  de
lavcev se zaveda, in za
kasnitve doprin ese . So pa 
tudi nekateri posam ezn i
ki, ki se še n e  zavedajo, 
da z n egod ova n jem , sla
bim  izk orišča n jem  delov
nega časa in  nerazum eva

n jem  takih situacij zavi
ra jo  n orm aln i potek  ce 
lotn e  priprave proizvod 
n je.

P oleg  proizvodne ob u t
ve m o r a jo  skrbeti za izvr
ševan je  dnevnih operativ
nih p la n ov  naši obra ti 
sestavnih d e lov  obutve.

V  m ontažn ih  oddelk ih  
p ro izv od n je  obutve se 
često  d oga ja , da n im ajo  
na razpolago  ustreznih 
sestavnih delov. N i d o 
vo lj, da  se izp o ln ju je jo  le 
k oličin sk i plani. Brez do
ločen e  kvalitete izdelkov 
in sortim enta  ni m ožno 
izvrševanje planskih na
log v  m on tažn ih  oddelk ih  
p ro izv o d n je  obutve. V si 
zaposlen i v  obratih  se
stavnih d elov , prevzem al-

ci in  sk ladiščn ik i surovin 
s sv o jim  prizadevanjem , 
da b o d o  od d a li izdelke v 
sortim en tu  v  obrate p r o 
izvodn je  obutve, vp liva jo 
na izvrševan je  dnevnih 
p roizvodn ih  nalog.

D elavci v  p ro izvodn ji 
so dokazali, da b o d o  še v 
naprej sled ili planskim  
nalogam  in  se prilagaja
li različn im  situacijam . 
Predvsem  je  odvisno od  
tega, d a  b o  m aterial in 
o ro d je  pravočasno do
stavljen  v  p roizvodne od 
delke.

Iz p od a tk ov  o  devetm e
sečnih  p oslovn ih  rezulta
tih je  razvidno, da  so se 
poveča le  zaloge surovin

in  nedovršene p ro izv od 
n je . Povečajmo plansko 
disciplino in ne ustvar
jajm o nepotrebnih zalog.
Č esto se dogaja p o  TO ZD  
in  delovnih enotah, da  se 
p rizadevajo  sam o za čim - 
b o ljš e  izkoriščan je n otra 
n jih  virov, pri tem  p a  se 
ne zavedajo, da  lahko tak  
način  dela škodu je  d e lov 
ni skupnosti kot ce lo ti. 
S o  prim eri, k jer so  d ose 
ženi količinski p lani, ni 
p a  b lago sortirano, da  b i 
ga odprem ili k on čn em u  
kupcu . Izdelki se k o p ič i
j o  na skladišču g otov ih  
izdelk ov  zato, ker ni d o 
stavljenih  iz p ro izv od n je  
ob u tve  posam eznih d o l
žinskih  številk. V  m on ta ž
n e  oddelke niso b ili d o 
stav ljen i kom pletni sorti- 
m enti spodnjih  in  zgor
n jih  delov. V zroki s o  v 
p om an jk an ju  posam ezn ih  
velikostn ih  številk p ro iz 
vod ov  iz naših ob ra to v  
sestavnih delov, izdelova- 
n ih  zgorn jih  delov ali d o 
bave  o d  kooperantov. T u
d i m ontažni oddelk i ved 
n o  ne kom pletira jo  p osa 
m ezn ih  dnevnih p lanov. 
Partije  čakajo v p ro iz 
vodn ih  oddelkih nam esto, 
da b i b ile  že odprem ljen e  
v skladišče.

P roblem i so nam  vsem  
poznani, vprašanje je  sa
m o , zakaj se jih  ne lo ti
m o  tam, k jer n astop a jo  
in  jih  sproti ne od prav 
ljam o.

V sepovsod  je  p risoten  
č lovek , ki dela te napake, 
j ih  pozna in se ved n o  
pravočasn o  ne prizadeva, 
da  b i jih  odpravil. Uspe
h i so  sam o v  vza jem nem  
tovariškem  delu ter p r i
zadevan ju , da se p rob le 
m i rešu je jo  takoj, v  vsaki 
n a jm an jši delovni grupi.

Jože Gros



Psiholog v delovni organizaciji Blagajna vzajemne pomoči
Naj vam osvežimo spomin, kako posluje blagajna 

vzajemne pomoči pri sindikalni organizaciji Peko.
Blagajno vzajemne pomoči smo ustanovili zato, da 

pomaga članom, kadar se znajdejo v trenutni, nepred
videni denarni stiski. Posojilo iz blagajne vzajemne 
pomoči dobi lahko vsak član delovne skupnosti, če 
izpolnjuje pogoje iz pravilnika o poslovanju BVP. 
Pogoji za članstvo in koriščenje posojila pa so:

— postati član in vplačati 10 din
— najnižji znesek članarine je 10 din, plačevati pa se 

mora v rednih mesečnih obrokih
— naj višji znesek posojila je 1.500 din
— najndžji znesek (obrok) za odplačevanje posojila 

je 100 din
— po plačanih obveznostih prejšnjega posojila, lahko 

član BVP ponovno zaprosi za novo posojilo
— član mora najmanj tri mesece plačevati članarino, 

da lahko zaprosi za posojilo
— najdaljši rok vračanja posojila je eno leto
— prošnje rešuje in odobrava posojila odbor vza

jemne pomoči dvakrat mesečno: 15. in 30. v mesecu.
Kdo se želi včlaniti v blagajno vzajemne pomoči 

lahko to stori pri poverjeniku v njegovem oddelku.
BVP

odločitvijo

Od 15. oktobra letos je v 
naši delovni organizaciji Bre
da Eržen, diplomirani indu
strijski psiholog. Področje 
industrijske psihologije je v 
današnjem tempu življenja 
in dela zelo obširno, kaj ob
sega pa je povedala sama.

Psihologija je veda, ki se 
ukvarja s proučevanjem člo
veka, njegovih osebnih last
nosti, želja in pričakovanj, 
njegovega čustvovanja in 
spoznavanja, njegovega vklju
čevanja in življenja v druž
bi. Človek pa s svojim delom 
ustvarja dobrine, ki so mu 
potrebne za zadovoljitev naj
različnejših potreb.

Včasih je bili človek popol
noma zanemarjen v delov
nem procesu. Delodajalci 
niso upoštevali njegovih po
treb, želja in zmožnosti. 
Z izpopolnjevanjem strojev, 
orodja in celotnega delovne
ga procesa ter z neusmilje
nim dviganjem norm so sku
šali doseči čim večjo proiz
vodnjo, pri tem pa jih ni 
zanimalo, s kakšnim napo
rom delavec to dosega, kako 
je zadovoljen z delom, kak
šne težave ga tarejo. Zaradi 
napredka tehnike in globo
kih družbenih sprememb pa 
je danes človelk kot nepo
sredni proizvajalec v sredi
šču zanimanja vseh, ki pro
učujejo delo in delovni pro
ces. Glavni cilj delovne or
ganizacije ne more biti več 
golo povečanje proizvodnje 
za vsako ceno, ampak mora 
težiti k visokemu delovnemu 
učinku ob istočasni največji 
razbremenitvi delavcev. Po
leg tega pa mora delovna 
organizacija vzbuditi pri de
lavcih zanimanje za sodelo
vanje tako pri proizvodnji, 
kakor tudi pri upravljanju z 
ustvarjenimi dobrinami. Ta 
humani aspekt mora poseb
no v naši socialistični druž
bi zavzemati pomembno me
sto v organizaciji proiz
vodnje.

V interesu delovne organi
zacije in celotne družbe je, 
da delo kar najbolje prila
godi človeku, prav tako pa 
tudi človeka delu. Prilagaja
nje dela delavcu obsega: 
konstrukcijo in izbiro takih 
strojev in orodja, ki najbolj 
odgovarjajo telesnim značil
nostim in zmožnostim de
lavcev; tako namestitev in 
razvrstitev strojnega parka 
in delovnih operacij, ki de
lavca najmanj utrujajo (se
deči položaj telesa); ustrez
no organizacijo fizikalnih in 
klimatskih pogojev v delov
nem pogoju (razsvetljava, 
hrup, vibracije, temperatu
ra, vlažnost zraka). Če so 
zgaraj navedeni problemi 
ustrezno rešeni, je  delo člo
veku že močno olajšano.

Dopisuj

v

Čevljarja!

Vendar pa to ni dovolj. Re
cimo, da deda na nekem de
lovnem mestu, ki povsem 
ustreza zgornjim zahtevam, 
delavec, ki ga to delo ne za
nima ali zanj ni usposob
ljen; tak delavec bo kljub 
idealnim delovnim pogojem 
z delom nezadovoljen, imel 
bo težave pri delu, ne bo do
segal norme, delo bo zahte
valo od njega veliko več na
pora. Zato je nujno, da tudi 
človeka — delavca čim bolje 
prilagodimo delu. To dose
žemo z ustreznim usposab
ljanjem delavcev za delo, z 
namestitvijo delavcev na ta
ka delovna mesta, ki jim 
najbolj ustrezajo glede na 
njihove zmožnosti, želje in 
zanimanje, z izbiro takih de
lovnih skupin, da bodo od
nosi med delavci čimbolj ši 
itd. In ravno to področje — 
področje prilagajanja člove
ka delu — je  eno glavnih 
področij deda psihologa v 
delavni organizaciji. Poleg 
tega pa je pomembno še eno 
področje, in sicer proučeva
nje delavčeve delovne mora
le — motivacije za delo. Vsi 
vemo, da bolje dela tisti de
lavec, ki dela z veseljem, je 
s svojim delom zadovoljen, 
ima pravilen odnos do dela 
in do podjetja. Psiholog se
veda sodeluje tudi pri pri
lagajanju dela delavcu, ven
dar le kot svetovalec.

Iz vsega navedenega vidi
mo, da je  delo psihologa v 
delovni organizaciji zelo raz
novrstno. Poglavitne naloge 
pa bi lahko strnili v nasled
nje točke:

1. skrb za pravilno name
ščanje in premeščanje de
lavcev

2. skrb za dobre medoseb
ne odnose v delovni organi
zaciji in reševanje proble
mov v zvezi s tem

3. sodelovanje pri poklic
nem usposabljanju in izobra
ževanju delavcev

4. analiza delovnih mest
5. proučevanje motivacij

skih faktorjev
6. svetovanje ob psihoso

cialnih problemih delavcev
7. sodelovanje z zdravstve

no preventivno službo.
Navedene naloge bodo tudi 

glavne dolžnosti psihologa v 
naši delovni organizaciji. Kot 
vidimo je večina nailog v 
zvezi s kadrovanjem, zato 
bo tudi delovno mesto psiho
loga v okviru kadrovske 
službe. Vedeti pa moramo še 
nekaj. Rezultati psihologove
ga dela niso direktno opazni. 
Spoznavajo se šele po dalj
šem času. Zato se njihov 
vipliv ne bo pokazal takoj, 
ampak bo za to potrebno 
nekaj časa in seveda tudi 
razumevanja.

Pred
Pretekli teden so si ogle

dali proizvodnjo v naši to
varni učenci 8. razreda os
novne šole Heroja Bračiča. 
Fantje in dekleta so pred 
življenjsko odločitvijo kam 
po končani osnovni šoli. Ne
kaj izmed njih je gotovo ne
kaj naših bodočih sodelav
cev.

Naš obisk v tovarni 
obutve Peko

Tovarna Peko je ena izmed 
največjih tovarn čevljev v 
Sloveniji oziroma v Jugosla
viji. Ustanovil jo  je PEter 
KOzina in se tudi imenuje po 
Začetnicah njegovega imena.

Ob dveh starih stavbah je 
pred nekaj leti nastala nova 
in sodobna stavba, v katero 
se je razširilo delo.

Pri predmetu poklicnega 
usmerjanja smo si to tovar
no ogledali. Prijaznost in 
voljnost sodelovanja z nami, 
učenci, nam je kolektiv izra
zil že ob prihodu, ko smo 
dobili nekaj pojasnil pa pro
spekte in Pekove značke. 
Vodič po tovarni je bil to
variš Frame Kolman. Najprej 
smo si ogledali prirezovalni- 
co, kjer delavke pripravljajo 
vrhnji del čevlja. Ta del je 
treba na vrhu najprej izre
zati iz določenega materia
la, nato ga pravilno prireza
ti, zašiti k ostalim delom, 
treba ga je oštevilčiti. Ko je 
vse to delo opravljeno, poš
ljejo izdelke v oddelek, kjer 
te zgornje dele pritrdijo na 
podplate.

V tej hali delajo predvsem 
moški. Na večjih strojih pri
trdijo zgornje dele na pod
plate. Ko je ta postopek 
opravljen, čevlje poškropijo, 
da dosežejo lesk. Potem čev
lje zapakirajo, jim dodajo 
nalepke s podatki in izdelek 
je končan.

Tovariš Kolman nas je pe
ljal še v gumamo, kjer iz
delujejo gumijaste izdelke, 
predvsem podplate, za lastno 
uporabo, nekaj izdelkov pa 
je tudi za druge tovarne.

Prav talko je tudi v oddel
ku plastika, kjer izdelujejo 
kot že ime pove plastične iz
delke, za lastno uporabo in 
za druge tovarne. Eden iz
med proizvodov so tudi ohiš
ja Iskrinih telefonov.

Vse delo je programirano 
in teče po tekočem traku. 
Zato lahko trdimo, da spada 
Peko v sam vrh jugoslovan
ske čevljarske industrije, saj 
v njegovo višino segajo le 
še Borovo itn Alpina ter mo
goče še nekaj tovarn.

Boštjan Kugič, 8. a

in obratu 
poliuretana

3. novembra, v ponedeljek, 
smo odšli v Okviru poklicne
ga usmerjanja na ogled to
varne Peko — posebne enote 
poliuretana, ki ima prostore 
v nekdanji tovarni Runo.

Najprej nas je pred tovar
no pričakal naš vodič Franc

Kolman, ki nas je vodil sko
zi obrate in sproti razlagal, 
kako potekajo delovni po
stopki. Na začetku nas je 
pripeljal v prostor, kjer ima
jo velike cisterne, v katerih 
pripeljejo snovi iz katerih 
zlijejo v tovarni poliuretan. 
Ob tej priliki nam je tovariš 
povedal nekaj besed o poli
uretano samem. To je snov, 
ki jo pripravijo iz dveh kom
ponent: iz komponente A in 
iz komponente B. Kompo
nenta A se imenuje polyol. 
Poliuretan dobijo kot stran
ski produkt nafte, prva pa 
ga je začela uporabljati to
varna Bayer iz Nemčije. 
Tudi tovarna Peko — obrat 
poliuretana namreč izdeluje 
podplate največ za svoje po
trebe — opravlja vodilno 
vlogo glede teh izdelkov na 
jugoslovanskem tržišču. Poili- 
uretan ima namreč to pred
nost, da je dosti trši od na
vadnih podplatov, trpežnejši 
je, bolj poceni, lahko se ob
likuje, odlikuje pa ga še 
boljša prevodnost toplote. 
Ker govorim o vodilni vlogi 
obrata poliuretan na tržišču, 
naj povem samo podatek, da 
naredijo v enem dnevu 15.000 
podplatov.

Po tem uvodu smo si ogle
dali proizvodni proces. Obe 
komponenti se zmešata, nato 
pa po ceveh stečeta v pose
ben stroj, v katerem se obli
kujejo podplati, ki jih  nato 
obstrižejo, pregledajo in kon
čno polakirajo ter vskladi- 
ščijo v pakete, ki jih poši
ljajo po Jugoslaviji. Med iz
oblikovanjem podplatov sno
vi dodajajo in odvzemajo 
razne dodatke in tekočine.

Ogledali smo si še tovar
niški laboratorij, od koder 
vodijo s pomočjo velike ko
mandne plošče vse postopke 
in stopnje obdelave poldure- 
tan podplata.

Vsi smo veseli, ker smo si 
lahko ogledali obrat poliure
tana, kjer so nas prijazno 
sprejeli in nam pokazali 
marsikaj novega in zanimi
vega. Takih ekskurzij si želi
mo še več, obratu poliureta
na pa želimo čim več uspeha 
s svojimi proizvodi.

Milena Fornazarič, 8. b
O. S. H. Bračiča, Tržič

Slovenski oktet 
v čevljih »Peko«  

na Norveškem
V  m od e lirn ic i so izdela

li 8 p arov  čev ljev  po m eri 
za člane slovenskega okte
ta, tik p red  od h od om  na 
tu rn e jo  p o  N orveški. Po
slali so  nam  pozdravno 
p ism o z  geslom :

OD N EBOTIČN IK A DO 
K O Č  GRE GLAS, LE  
P E K O  ČEVLJI SO ZA  
N AS, KDOR PA V  TO 
N E  VERU JE, NAJ PEKO 
ČEVLJE SI OBUJE!
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Haš obisk v poslovalnici
Poslovalnica na R ek i ni 

več tako m lada, p os lu je  
že od  leta 1948. Izdelk i 
naše tovarne so  že  o d  
nekdaj zelo iskani.

V  letih 1948— 1957 to  je  
v prvem  desetletju  o b s to 
ja  je  kolektiv p rod a ja ln e  
prodal za 354 m ilijon ov  
starih d inarjev razne 
obutve  po takratnih ce
nah. V  nadaljn jem  deset
le tju  se je  p roda ja  p ov e 
ča la  na 50.000 parov  let
no, ali 10 vagonskih  p o 
šiljk .

Še večji porast pa  sm o 
zabeležili p o  letu 1968, 
tako p o  količin i in v red 
nosti. M aksim alen p ro 
m et je  b il v letu 1974, kar 
je  prodajalna zm ogla  v 
svo jih  m ajhn ih  p rostorih :

p rod a li so 81.000 p arov  
čev ljev . N ujno je  -bilo m i
sliti na povečan je  p ro d a j
nega  prostora, ker je  
R eka izredno d ob ro  trži
šče  za naše proizvode.

R eška trgovska p o d je 
t ja  so  se prav takrat d o 
govarjala  za grad n jo  ve li
ke blagovnice. Pridružili

sm o se jim  in  k o t soinve
stitorji skupno z  osm im i 
reškim i trgovsk im i p o d 
je t ji  šli v  g rad n jo . Pora
bili sm o seveda velika in
vesticijska sredstva, p ri
dobili pa sm o 600 m 2 
prostora v p rvem  nad
strop ju  zelo lepe  b la gov 
nice, ki sto ji v strogem  
centru Reke, tik  za p ri
staniščem . Naš p rod a jn i 
p rostor je  sod ob n o  
oprem ljen  in  d osto jn o  
zastopa renom e naše fir
m e, v enem  letu  p rod a je
—  otvoritev b lagovn ice  
je  b ilo  14. n ovem bra  1974
—  je  tudi že op ra v ič il 
svoj obsto j in  vložena 
sredstva. K er p a  so  b ili 
Prim orci navajeni naše 
skrom ne, stisn jene p ro 

dajalne sm o j o  obdrža li, 
spet ne brez u tem eljitve. 
Lokal je  zelo, ze lo  d ob ro  
obiskan, in  m islim , d a  ni 
veliko m anj O biskovalcev 
in  kupcev k o t p re j. S k o
ra j vsak, ki se o d lo č i  ku
piti čevlje , ob išče  p rod a 
ja ln o  v  b lagovn ici in  m alo 
trgovin ico PE K O , kakor

so b ili navajeni, ki je  tik 
pred  v h od om  v  blagov
nico.

Za leto  1975 so  plani
rali p ro d a jo  150.000 pa
rov v vredn osti 2 m ilijar
di starih d inarjev , ki so 
jo  dosegli zad n je  dni no
vem bra to čn e je  24. no
vem bra 1975. Tako b o  po 
podatkih  doseženega pro
m eta v p rv ih  desetih me
secih  kolek tiv  dosegel 
90 %  p lan irane količine 
v parih, p o  vredn osti pa 
presegel p lan  prod a je  za 
20 %.

S takim  p rom etom  se 
b o  p oslova ln ica  uvrstila v 
p rod a ji na 3. m esto v 
letu 1975 izm ed  118 po
slovalnic k o lik or  jih  je  v 
M REŽI.

V elikem u p rom etu  pri
p om ore  prav g o tov o  vsak 
član kolektiva  posloval
nice R eka I. razdeljen  kot 
že rečen o v  »on e« iz bla
govnice in  stare trgovine.

Poslušala sem  M ilko 
N akič, ki je  šele eno leto 
prodajalka, p re j je  bila 
vajenka, k ak o  ljubezn ivo 
je  odgovarja la  strankam . 
Škoda da n im am o akcije  
kot j o  im a Jana za naj
bolj lju bezn ivo  prodaja l
ko. Še to : M ilka  ni vede
la, da j o  poslu šam , kot 
tudi n e  Ruža P rpič, ki sta 
b ili v  trgov in i tokrat 
sami. Postavila  sem  se k 
plutu, kot da  si ogledu
jem  čev lje . »Im a te  take z 
jerm en čk i in  sredn jo  
peto?« »Izv o lite  im am o 
sam o rdeče ,« in  še m nogo 
podobn ih  vprašan j in od 
govorov.

Ruža m i je  p ozn e je  po
vedala: »V id ite  kako m alo 
prostora  im am o. Prodaja
m o vso  ob u tev : m oško,Trojka iz blagovnice »RI«

Ružiča, Bruna, Gracida, Lidija in Milica

Pisarna je tudi skladišče

Blagovnica Reka in »stara« trgovina Peko



Develomesečni poslovni rezultat
(Nastavak s prošlog broja)
U Trbovljama bilo je ove 

godine ukupno proizvedeni» 
3U2.760 pari gornjih delova 
obuće odnosno za 5 % više 
nego prošle godine. Istovre- 
meno se broj zaposlenih 
prema stanju na kraju mese
ca u proseku povečao za 9,2 % 
ili na 309 zaposlenih što znači 
da je d u toj OOUR produk
cija na zaposlenog u padu.

Prema efektivnom radnom 
vremenu broj zaposlenih se 
povečao za 7,5 % što znači, da 
je bilo više izostataka nego 
prošle godine i da je pad 
produktivnosti u glavnom 
posledica toga, iako na sma- 
njenje utice i novo zapošlja- 
vanje, koje je  povezano z du- 
ljim priučavanjem radnika.

Celokupan dohodak ove 
OOUR povečao se za 27 % a 
dohodak za 22 %. I u ovom 
slučaju troškovi sa svojih
29,5 % rasli su brže od celo- 
kupnog dohotka i zbog toga 
porast dohotka bio je sporiji.

U Trbovljama bilo je vla- 
stitim zalaganjima postignuto
2.3 % ostatka dohotka i na 
ukupnim rezultatima njihov 
udeo iznosi 2,0 % i time 
ukupan ostatak pretstavlja
4.3 % celokupnog dohotka.

Iz ovog dohotka podmirili 
su 6,8 % zakonskih i ugovor- 
nih obaveza, za lične dohotke 
potrošili su 78,7 % d za osta
tak dohotka ostao je 14,5 %.

Odnos izmedju ličnih doho- 
daka i ostatka dohotka bio je 
84,5:15,5.

Celokupan uspeh poslova
nja radne organizacije zavesi 
od sviju zaposlenih. Svako na 
svom radnom mestu uspeš
nim radom sudjeluje u zajed- 
ničkom procesu. Poslovni re
zultati vezani su na izvršava- 
nje proizvodnih operativnih 
planova i na realizaciju pro
daje. Nosioci troškova svaka- 
ko su proizvodi poj edinih 
OOUR. Naš zadatak jeste 
dnevno ispunjavanje i zala
ganje u ispunjavanju proiz
vodnih planova.

U novembarskom broju 
»Cevljar-a« opisan je proces 
izrade kolekcije d pripreme 
proizvodnje za sezonu prole- 
če-leto 1976. Bili su objavljeni 
i problemi te uspesi naba
ve u vreme stabilizacijskih 
mera.

Priprema proizvodnje poči- 
nje, kada su poznate porudž- 
bine za pojedinu sezonu. 
Odelenje operativnog planira
nja sastavi proizvodne plano- 
ve prema poj edinim pogoni- 
ma i odelenjima. Na osnovu 
tih pripremljeni su tehnički 
propisi koji su opet osnova 
u vezi porudžbina materijala 
i alata. Za svaki obavljen po- 
ao potrebno je  odredjeno 

vreme. Na osnovu osnovnog 
plana svaka radna služba iz- 
radi svoj program rada. Ko- 
načni uspesi u procesu proiz
vodnje več od samog početka 
od ličnog zalaganja zaposle
nih u prodaji, razvoju i ode- 
lenju nabava. Svako zakaš- 
njenje moralo bi biti nado- 
knadjeno u najkrače vreme. 
Večina radnika svesna je 
toga i zakašnjenja nadokna-

OOUR PRODAJA
OOUR PRODAJA brine se

za prodaju svih naših proiz- 
izvoda i postigla je zajedno 
sa ostalim donooima u ovoj 
godini za 24,2 % viši rezultat 
od prošlogodišnjeg.

Broj zaposlenih prema sta
nju po mesečima u proseku 
povečao se na 604 radnika ili 
za 5 % odnosno prema real- 
nom efektivnom radnom vre
menu za 1 % što i ovde znači 
osetno povečanje izostanaka.

Prema pojedinih prodajnim 
kanalima prodaja domačim 
kupcima povečala se za 39 %, 
izvoz na konvertibilna po- 
dručja za 43 %, izvoz na kli
rinško područje za 21 %, pro
daja proizvoda od poliureta- 
na na 44,4 % dok je prodaja 
proizvoda od gume ostala 
jednaka. Istotako se povečala 
i prodaja od dokupa doma
čim potrošačima za 70 % i u 
prodaji na zapad za 93,6 % 
dok se prodaja od dokupa na 
istok smanjila za 50,3 %.

Prodaja u vlasittoj trgovač- 
koj mreži povečala se za
24,3 %. Ovde valja napomenu- 
ti, da beležimo i količinsko 
povečanje u višini 5,7 %.

U vezi ocena dobiti i gubi- 
taka prilikom pojedinih vrsta 
prodaje moramo uzeti u ob
zir, da ove godine u vlastitim 
cenama nisu bile obuhvačene 
zakonske obaveze ,i obaveze 
ugovora, koje u celini iznose
4,1 % postignute prodaje. Uzi- 
majuči u obzir i napred po- 
menuto, onda su se u ovoj

djuje. A ima i ponekih poje- 
dinaca, koji nisu svesni toga 
i nezadovoljstvom te lošim 
korištenjem radnog vremena 
a naročito nesposobnošču 
shvatiti takvu situacij u koče 
normalan proces celokupne 
pripreme proizvodnje.

Pored proizvodnje obuče 
mora ju se za izvršavanje 
dnevnih operativnih planova 
brinuti naši pogoni sastavnih 
delova obuče.

U montažnim odelenjima 
česta je pojava, da nedostaje 
odgovarajučih sastavnih delo
va. Nije dovoljno samo kvan
titativno ispunjenje plana. 
Bez odredjenog kvaliteta pro
izvoda i asortimana nije mo- 
guče plansko izvršavanje za- 
dataka u montažnim odele
njima proizvodnje obuče. Svi 
zaposleni u pogonima sastav- 
nih delova, preuzimači i ma- 
gacioneri sirovina svojim za
laganjem, da če biti proizvo
di u asortimanu predati 
pogonima proizvodnje obuče, 
utiču na izvršavanje dnevnih 
proizvodnih zadataka.

Radnici u proizvodnji do
kazali su, da če i unapred iči 
u korak planskim zadacima i 
prilagoditi se različitim si
tuacijama. Pre svega za visi 
s ve od materijala i alata, koji 
trebaju biti na vreme do
stavljeni u proizvodna ode- 
lenja.

Iz podataka o devetome- 
sečnim poslovnim rezultati
ma možemo uočiti povečanje 
zaliha sirovina i nedovršenih 
proizvoda. Učvrstimo plansku 
disciplinu i ne pravimo ne-

godini sve dobiti na doma
čem tržištu smanjile, dok se 
situacija u izvozu nešto po
boljšala smanjenjem gubitaka 
na zapadu od prošlogodišnjih
9,7 % na svega 3,2 % u ovoj 
godini, dok je izvoz na istok 
od prošlogodišnjeg samo 
0,7 % gubitka postao poz-iti- 
van sa 0,6 %-

Analizom dobiti možemo i 
zaključiti, da se stepen u po
slednjim mesečima, kada je 
več u prodaji jesenja kolekci
ja, smanjuje i da je očekivati 
u poslednjem kvartalu dalje 
snižavanje.

Najviše se smanjio stepen 
dobiti kod prodaje proizvoda 
PUR i to na 68 % a kod pro
daje gumoplasta na 88,2 % 
dok prodaja djonova od 
gume pokazuje tek 0,2 % po- 
zitivnog rezultata.

Troškovi prodajnih službi 
povečali su se u ovoj godini 
za 4,4 % a troškovi prodajne 
mreže za 21,8 % odnosno tro
skov,! prodaje ukupno za
16,3 % u iznosu u ovoj godini 
od 9,9 % od postignute reali
zacije, dok je u prošloj godi
ni taj procenat bio 10,7 %.

Zbog navedenih uzroka i 
dohodak u prodaji rastao je 
sporije nego celokupan doho
dak i bio je od prošlogodiš
njeg samo za 9,8 % veči.

Iz svog dohotka ova je 
OOUR podmirila zakonske i 
ugovorne obaveze u višini od
12,9 %, za lične dohotke utro- 
šeno je 57,8 % a za fondove 
ostalo je 29,3 % dohotka.

potrebnih zaliha. Cesto se 
dogadja po OOUR i radnim 
jedinicama, da se zalažu samo 
za što bolje korištenje unutar- 
njih izvora a pored toga nisu 
svesni da ovakav odnos štet- 
no deluje po čitavu radnu 
zajednicu kao celinu. Doga
dja se i to, da su planovi 
postignuti kvantitativno dok 
roba nije sortirana u cilju 
isporuke konačnom kupcu. 
Proizvodi gomilaju se u skla- 
dištu gotovih proizvoda zbog 
toga što iz proizvodnje obu
če nisu bili dostavljeni pojedi
ni brojevi. U montažna odele- 
nja nisu bili dostavljeni kom
pletni asortimani don j ih i 
gornjih delova. Uzroci nalaze 
se u nedostatku pojedinih 
veličinskih brojeva proizvoda 
iz naših pogona sastavnih de
lova, izradjenih gornjih delo
va ili u isporukama od ko- 
operanata. A i montažna ode- 
lenja ne kompletišu uvek 
pojedinih dnevnih planova. 
Proizvodi stoje u proizvod
nim odelenjima a nisu ot- 
premljeni u skladište.

Problemi su poznati, pita
nje je samo, zbog čega jih 
odmah ne rešavamo tamo 
gde postoje ili gde se jav- 
ljaju.

Svuda je čovek prisutan i 
katkada i greši, te greške 
poznaje i uvek ne pristupa 
njihovom blagovremenom ot- 
klanjanju. Uspesi javljaju se 
samo u uzajamnom drugar- 
skom radu i zalaganju reša- 
vati probleme odmah i u 
svakoj najmanjoj radnoj 
grupi.

Jože Gros

Odnos podele ličnih doho- 
daka i fondova iznosio je 
66,4:33,6.

Ostatak dohotka u OOUR 
Mreža u celini izvire iz udela 
kod ukupnog učinka, naime, 
ova OOUR dosada još nije 
ostvarila uštede u okviru nor
mativa prema godišnjem po- 
slovnom ugovoru. To bi mo
ralo biti na kraju trečeg kvar
tala normalno, jer glavna 
sezona za prodaju na doma
čem tržištu tek počinje i 
zbog toga če biti materijalne 
uštede uz otprilike jednakim 
troškovima uočljive tek o po
slednjem kvartalu.

Zalihe trgovačke robe sa 
stanjem 30.9.1975 za 14 % 
veče su od prošlogodišnjih. U 
našim prodavaonicama veče 
su za 11,7 % a ostalo pove
čanje pretstavljaju zalihe pro
izvoda u skladištu u Tržiču a 
pre svega zalihe proizvoda 
sporednih delatnosti (PUR, 
Gumoplast).

ZAJEDNTCKI PODACI
Isplačeni lični dohoci izno 

sili su prosečno po zaposle- 
nom u prvih devet meseci 
ove godine 3.258 dinara i bili 
su za 29,7 % viši od prošlo
godišnjih. U proizvodnim de. 
latnostima prosek je  bio 
za 29,8% veči od prošlogo
dišnjeg a u trgovačkoj mreži 
za 28,6 % odnosno 3.180 din u 
proizvodnji i 3.582 u prodaji.

Obračun ličnih dohodaka 
za mesec septembar, kada je 
prvi put na snazi za čitav 
mesec novi samoupravni do
govor, pokazuje u tvomici 
prosek u iznosu od 3.460.— di
nara i u prodajnoj mreži u 
iznosu od 3.665.— din. Prema 
pojedinim OOUR bio je pro
sek u mesecu septembru: 
OOUR Obuča 3.360.— din 
OOUR Gumoplast 3.778.— din 
OOUR Poliuretan 3.407.— din 
OOUR Trbovlja 2.894,— din 
Zajedničke službe 3.935.— din 
Prodajne službe 4.100.— din

Analizirajuči lične dohotke 
prema radnim jedinicama 
možemo uočiti, da je najviši 
lični dohodak u septembru 
mesecu postigla modelamica 
i to u proseku od 4.328.— din, 
zatim transport i prodaja sa 
4.101.— dinara odnosno sa 
4.100.— dinara, gumara sa 
3.949.— din, pogon održavanja 
sa 3.871.— din i jedinica upra
ve sa 3.731.— din.

Najnižji dohodak postignut 
je u jedinici Trbovlje sa 
2.894.— din, zatim u odelenju 
kartonaže sa 3.200.— din, se- 
kaonica sa 3.300.— din, jedini
ca 512 sa 3.320.— din i jedini
ca lepljenje III. sa 3.356.— di
nara.

Zalihe svih vrsta materijala 
sa stanjem na dan 3.9.1975 
za 13,4 % vede su nego u pro
šloj godini i stanje se poste- 
peno normalizuje naniže jer 
su u proseku za 9 meseci bile 
veče za 27 %.

Nepovoljno je kretanie za- 
liha nesvršenih proizvoda 
koje pokazuje porast za 
61,9% u poredjenju sa pro- 
šlom godinom i bitno se nisu 
smanjile iako se u proizvod
nji sezona jesen-zima bliži 
kraju.

I potraživanje do kupca 
porasla su i to za 14.7 % što 
iznosi 11 milijona dodatnih 
vezivanja obratnih sredstava 
usled čega a delimično i usled 
povečanja zaliha porasle su i

naše obaveze za 36,7 %, što 
ipak ne dostiže višine potra- 
živanja do naših kupaca.

U vezi uzroka potrebno je 
bilo iznajmiti više kratkoroč
nih kredita koji su 30. 9.1975 
za 73,6 % veci nego u istom 
vremenu prošle godine.

Kod unutrašnjih izvora 
obrtnih sredstava dolazi 
skladno sa samoupravnim 
ugovorom do prelivanja u 
tikoj meri, da sve proizvodne 
OOUR pokazuju prekorače
nje zbog toga, što nemaju 
zaliha materijala i zaliha ali 
ta prekoračenja koriste 
OOUR Prodaja u vezi finan
siranja zaliha proizvoda i Za- 
jednica zajedničkih službi za 
finansiranje zaliha svih ma
terijala prerade.

Konačni finansijski rezul
tat radne organizacije posle 
ostatka dohotka je naime za 
8 % manji od prošlogodišnjeg 
ali uzimajuči u obzir poveča
nje amortizacije i stambenog 
doprinosa od 6 na 8 % onda 
je stvarni radni učinak radne 
organizacije veči za 7,3 %.

Završavajuči ovaj izveštaj 
nadamo se i očekujemo na 
kraju godine produženje re
zultata u otprilike jednakim 
nijansama sa pramenom u 
tome, da če biti stepen učin
ka niži dok če rezultat ukup
no biti srazmerno jednak 
zbog jače sezonske prodaje 
na domačem tržištu.

Nove snage 
unovu 
godimi

O vim b ro jem  ČEVLJAR 
završava svoju  1975 godi
mi. I kalendarska godina 
bliži se kraju. K akvo je  
b ilo  naše ponašan je  i ka
ko sm o radili pokazu ju  
nama rezultati poslova 
nja.

PEKO se danas nalazi 
u samom vrhu jugosla- 
venske industrije  obuće, 
što je  svakako rezultat 
zalaganja i sposob n osti 
svakog p o j ed inca. Proiz
vodnja u prvih 10 m eseci 
bila je  sorazm erna planu 
ali su se p otešk oče  p oče 
le javljati u novem bru  
m esecu prilikom  pram e
ne sezone —  k o lek cija  za 
prolječe - leto 1976. Ali 
sm o ob jed en i, da če se 
stanje norm alizovati i da 
če dostignuča b iti uspeš
na.

I u izvozu p ostig li sm o 
zavidne rezultate. Izvozili 
sm o naime nešto više ne
go svaki drugi par obuče, 
što pretstavlja p orast za 
12 % u poređen ju  sa 1974 
godinom . Još p o v o ljn ije  
rezultate oček u jem o  u 
narednoj sezoni.

Statistički p odati poka
zuju, da m ožem o optim i- 
stički gledati u  narednu 
godinu. B iče p otreb n o  
prilično zalaganja ali b iče  
i uspeha.

Problematiko izvrševanja plana



Postizonje normi
Prošla su četiri meseca 

rada prema novim vremen
skim normativima. U vezi 
toga več nešto lakše govori
mo o  torne, koliko nama je 
sa regulisanjem normi uspe
lo ostvariti postavljeni cilj a 
to su normativi, koji bi u 
svim OOUR odnosno odele- 
njima i na svim radnim ope-
1. OOUR OBUCA

racijama uz jednake uslove 
rada i jednakim intenzivnim 
radom omogučili postizanje 
normi u višini 110 %. Ali na 
žalost sledeči podaci pokazu- 
ju, da nama nije u celini 
uspelo ostvariti želj eni nivo 
normativa za celokupnu RO 
OOUR a kamo li za odelenja.

august septembar oktobar

510 — sekaonica 113 % 120 % 121 %
511 —• izrada gor. delova 118 % 120'% 121 %
512 — izrada gor. delova 115 % 118% 121 %
520 — montažno odelenje 114 % 121 % 128%
521 — montažno odelenje 114% 117 % 117 %
522 — montažno odelenje 118 % 120% 124 %
523 — montažno odelenje 111 % 117% 116%
526 — kartonaža 129 % 124 % 119 %

UKUPNO OOUR OBUĆA 115 % 118% 121 %

Navedeni podaci pokazuju 
stalan porast postizanja nor
mi. Naročito ovo važi za se- 
kaonicu, gde je došlo obzi
rom na premasi van j e normi 
pre regulisanja do največeg 
pooštravanja normativa. Zbog 
toga bilo je i najviše žalbi na 
račun regulisanja a kasnije .i 
na postignuti % premašenja 
normi, koje su bile najčešče 
rezultat nedostatka posla. Vi
šina prosečnog dostizanja 
normi za poslednja dva me
seca pokazuje, da je ovo ode- 
lenje postiglo nivo drugih 
odelenja, dok još uvek po- 
stoje mogučnosti nepravilno
sti unutar samog odelenja. I 
u odelenju za izradu gornjih 
delova jeste % u stalnom po
rastu. Postaje neke nesoraz
mernosti u postizanju normi

izmedju poj edinih grupa rada 
i koje demo morati ubuduče 
uskladiti.

U montažnim odelenjima 
bili su vremenski normativi 
za transporter postavljeni na 
osnovu broja pari planirane 
proizvodnje, broja zaposle
nih na pojedinoj radnoj ope
raciji i čistog vremena. Zbog 
nedostatka radne snage (bo
lesti) morao se broj zaposle
nih na pojedinim radnim 
mestima (pričvrščivanje unu- 
trašnjih delova, cvikanje stra
nica, dlačenje, vadjenje kalu
pa) smanjiti i zbog toga % 
postizanja normi toliko viši 
od realnog. Takodje istupa 
još nekoliko operacija u za- 
vršnim odelenjima kod ko j ih 
se u različitim odelenjima 
norme postižu različito.

22. OOUR TRBOVLJE 101 % 107 % 110%

Kao što se može videti iz šim radionicama uzrok jeste 
napred pomenutog i ovde radna snaga, koja je mladja 
premašivanje normi beleži po radnom stažu i stručnoj 
porast. Da je postizanje nor- spremi, 
mi niže od postizanja u na-
3. OOUR POLIURETAN PROIZVODI

531 — ljevaonica 117 % 126 % 121 %
532 — probna radionica 140 % 114 % 112 %
533 — bojadisaonica 125 % 119 % 117 %
UKUPNO PUR PROIZVODI 124 % 119% 120 %

Suprotno sa OOUR OBUĆA 
ovde se postizanje normi 
smanjuje iz meseca u mesec. 
Uzrok smanjenja jeste korigi
ranje vremenskih normi kod 
VTE mašine i nekih operaci
ja  bojadisaonice. Poteškoče 
kod tačnog evidentisanja nor
mi čini nama dosadašnja plat

na dokumentacija. U novoj 
godini, kada če biti uvedena 
slična dokumentacija kao kod 
izrade obuče i pomoču koje 
če svaki radnik, koji radi po 
normi biti obračunat za sva
ku operaciju u onaj dan od
nosno u onom mesecu, kada 
je operaciju obavio.

4. OOUR GUMOPLAST
540 — gumara 113% 113 % 114 %
541 — plastika 105 % 110% 110 %
UKUPNO
OOUR GUMOPLAST 110 % 112% 113 %

Od sviju OOUR jeste OOUR 
GUMOPLAST jedina u posti
zanju normi, nalazeči se na 
nivou, koga smo postavili za 
svoj cilj. Ovo naročito važi 
za plastiku. Da bismo posti

gli ovakav rezultat bilo je 
potrebno nekoliko korekcija 
vremenskih normativa, koje 
su unele reda i u odnose po
stizanja normi unutar pogo
na.

UKUPNO RO PEKO 113 % 117 % 118 %
Pomenuti podaci pokazuju 

neravnomemo premašivanje 
normi izmedju pojedinih 
OOUR i samih odelenja 
unutar OOUR. Ovakva ne
skladnost nije ni pravedna ni 
zdrava, jer ostvaruje loše od
nose u radnim jedinicama. 
Zbog toga morače naše struč-

ne službe ubuduče voditi bri
ge o tome, da se nivo prema
šivanje normi izjednači na 
predvidjenu visinu. Uz ovo 
svakako če se uzimati u obzir 
veča premašivanja normi, 
ukoliko če ova biti plod večeg 
intenziteta rada.

Prodavaonica na Rijeci nije 
više toliko mlada, naime, po
sluje več od 1948 godine. 
Tamo su proizvodi naše tvor- 
nice vrlo traženi. U vremenu 
od 1948 do 1957, dakle u prvoj 
deceniji svog postojanja ko
lektiv pomenute prodavaoni- 
ce ostvario je promet za 354 
milijona starih din i to pre
ma cenama u tadašnje doba. 
U idučoj godini prodaja se 
povečala na 50.000 pari ili 
pošiljku od 10 vagona.

Još veči promet zabeležen 
je nakon 1968 bilo prema ko
ličini ili prema vrednosti. 
Maksimalan promet ostvaren 
je u 1974, najviše što je pro
davaonica u svojim malim 
prostorij ama mogla ostvariti 
prodaja 81.000 pari cipela ili 
presečno 270 pari dnevno.

Nužno je potrebno prošire- 
nje prostorija prodaje jer je 
Rijeka vanredno dobro trži- 
šte za naše proizvode.

Trgovačka preduzeča Rijeke 
vodila su u to vreme prego
vore o gradnji velike robne 
kuče. Uzeli smo učešča i kao 
suinvestitori zajedno sa još 
osam trgovačkih preduzeča 
Rijeke počeli sa gradjenjem. 
Utrošena su znatna finansij- 
ska sredstva ali smo bogatiji 
za 600 m2 prodajnih prostorija 
na prvom spratu vrlo lepe 
robne kuče, koja se nalazi u 
samom centru grada, odmah 
iznad pristaništa. Naša je 
prodajna prostorija savreme- 
no opremljena i dostojno za- 
stupa renome naše firme. U 
godini dana — robna kuča 
bila je otvorena 14. novembra
1974, prodavaonica opravdala 
je svoje postajanje i uložena 
sredstva. A pošto su bili Pri
morci navikli na našu staru 
prodavaonicu zadržali smo je 
i ne bez uzroka. Lokal je vrlo 
poseči van i mišljenja sam, da 
sada nije manje posetioca i 
kupaca nego ranije. Skoro 
svako, koji polazi u kupovinu 
obuče poseti prodavaonicu u 
robno j kuči i kao što je na- 
vikao svrati i u stari dučančič 
odmah pored ulaza u robnu 
kuču.

Za godinu 1975 planirana je 
prodaja od 150.000 pari obuče 
u vrednosti od dve milijarde 
starih din. Plan je  ispunjen 
u poslednjim danima novem
bra ili tačnije 24. novembra
1975. Prema dosadašnjim po-

Neki samo probaju

dacima postignuti promet u 
prvih devet meseci dostiže 
90 % planske količine u pari- 
ma dok je  po vrednosti plan 
premašen za 20 %.

Ovakvim prometom proda
vaonica svrstače se u prodaji 
na treče mesto u 1975 godini 
medju 118 prodavaonica, koli
ko ih ima u MREŽI.

Velikom prometu svakako 
doprinosi svaki član kolektiva 
prodavaonice Rijeka I. pode
ljen kako je to več rečeno na 
»one« iz robne kuče i »one« 
iz stare prodavaonice.

Slušala sam Milku Nakič, 
koja obavlja posao prodava- 
čice tek godinu dana — pre 
toga bila je učenica u privre- 
di — kako ljubazno odgovara 
mušterijama. Šteta, da kod 
nas ne postaji akcija kao kod 
Jane za najljubazniju proda- 
vačicu. Još ovo: Mlika nije 
znala da osluškujem kao ni 
Ruža Prpič, koje su se same 
nalazile u prodavaonici. Sta
la sam pored prodaj nog pul
ta, kao da želim nešto kupiti. 
»Dali držite takve sa remen- 
čičima i srednjom potpeti- 
com?« »Izvolite, imamo samo 
crvene«, i još mnogo sličnih 
pitanja i odgovora.

Ruža mi je  kasnije rekla: 
»Pogledajte, kakva mala pro
storija. Prodajemo sve vrste 
obuče: mušku, žensku i deči- 
ju. Gore u robnoj kuči sve je 
lepše složeno i sortirano. Po- 
znaje se, da nadolazi zima. 
Stranke se raspituju za čizme. 
Od 12 do 16 vlada zatišje i 
zato smo sa Milkom same a

u četiri dodju još tri kole
gice.«

Uistinu je prodavaonica su- 
više mala za toliko kupaca a 
što, kad svako proviri unutra. 
Primorci žele dočekati zimu 
sigurni i pripremljeni. Ko bi 
pomilsio, da i u Primorju 
čizme tako dobro idu u pro- 
daju. Kao što sam več rekla, 
kupaca je bilo puno a još 
više i onih koji su samo pro- 
bali, propitali se i otišli sa 
»NAJLEPŠA HVALA«. Možda 
če se i vratiti neki od njih.

U podnevno doba u proda
vaonici u robnoj kuči nalaze 
le trojica i jedan od njih 
Slavko Tršič rekao je:

»Vreme je vrlo lepo i pro
daja je opala. Biče bolje kad 
zahladi. Sa radom i prinad- 
ležnostima zadovoljni smo. U 
uporedjenju sa drugima u 
nas su povoljni uslovi. Režij
ske poslove obavljamo sami 
i ono što ne uspemo obaviti 
u radno vreme, uradimo uve- 
če. Prodavaonica u robnoj 
kuči razlikuje se od klasič- 
nog dučana, što se može pri- 
metiti i kod prodaje. Sve je 
ovde lepo sredjeno i složeno 
te kupac samo treba pokazati 
uzorak, koga želi.

Neki od artikala stižu nere- 
dovno. Obično roba stiže tek 
tada, kad je vrhunac prodaje 
prošao dok, nama Limka npr. 
isporuči sve odjednom. Sada 
je skladište prepuno lake 
obuče dok u sezoni nije bilo. 
Skladište je malo, regali su 
suviše niški i u njih ne mo- 
žemo stavljati kutije cizama i 
zbog toga ovl leže na tiu iako 
nama to prilično smeta. 
Nismo dobro smešteni, suviše 
smo u pozadini. S vrha ste- 
penice nije nas ni videti i 
ako kupac želi dpele u rob
noj kuči, mora nas potražiti.

Još nešto lično o sebi. 
Imam stambeni problem, re
torica se nalazimo u maloj 
sobi. čudi me, da se dodelju- 
ju samo krediti. Do stana 
tako i tako ne mogu doči 
pošto nemam uslova za grad- 
nju.«

Da završim misao sa utisci- 
ma sa Rijeke.

Kolektiv prodavaonice Rije
ka I. od 18 članova složain je 
i vrlo se zalaže u poslu. Na
dam se, da če tako biti i 
ubuduče. Zato se brine drug 
Cvetkovič Antun, poslovodja 
sa radnim stažem od 13 godi- 
na i mnogobrojnim iskustvi- 
ma.

Ovih dana slavi svoj 
petdeseti rodjendan VE
RONI ALEKSANDER, po
slovodja prodavnice Novi 
Sad I.

Poseta
prodavaonici Rijeka  /.



Reka I
žesnko, o trošk o . Zgoraj v 
blagovnici je  to  lepše z lo 
ženo in  sortiran o. Pozna 
se, da p rih a ja  zima. 
Stranke p o v p ra šu je jo  po 
škorn jih . O d  12.— 16. ure 
im am o zatišje , zato sva z 
M ilko sam i, ob  štirih pa 
pride jo  še tri kolegice.«

Trgovina je  resnično 
prem ajhna za  to lik o  kup
cev, ali ka j k o  pa  vsak 
pokuka še tu  notri. Pri
m orci se h o č e jo  zasigura- 
ti in  p riprav ljen i priča
kati zim o. K d o  b i si m i
slil, da g red o  v  Prim orju  
tudi škorn ji tako' dobro  v 
p rod a jo . K o t  je  rečeno, 
kupcev je  b ilo  poln o , še 
več pa  tistih, ki so  sam o 
pom erja li in  spraševa
li, p otem  p a  odšli s 
»HVALA LE PA «. Nekate
ri izm ed n jih  se bodo 
vrnili.

V  b lagovn ici so v opol
danskem  času  tudi sam o 
trije, m ed  n jim i Tršič 
Slavko, ki j e  deja l:

»Vreme je lepo, zato nam je 
prodaja upadla. Bolje bo, ko 
se bo shladilo. Mi smo z de
lom in plačo kar zadovoljni. 
V primeru z drugimi imamo 
kar dobre pogoje. Režijska 
dela moramo opraviti sami, 
in kar ne zmoremo opraviti 
v rednem času, opravimo 
zvečer. Prodajalna v bla
govnici se zelo razlikuje od 
klasične trgovine, kar se po
zna tudi na prodaji. Tu je 
vse lepo izloženo, kupec samo 
pokaže model, ki ga želi.

Nekateri artikli nam priha
jajo neredno. Ponavadi dobi
mo robo šele takrat, ko je vr
hunec prodaje že mimo. Na 
primer Limka nam dobavlja 
vse naenkrat. Sedaj imamo 
polno skladišče lahkih čev
ljev, v vrhuncu sezone jih 
nismo imeli. Imamo premajh
no skladišče, regali so preniz
ki, vanje ne gredo škatle s 
škornji, zato jih imamo kar 
na tleh, čeprav nas to močno 
ovira. Nismo na dobrem pro
storu, smo preveč v ozadju. 
Z vrha pomičnih stopnic se 
skoraj ne vidi k nam. Ce 
hoče kupiti kupec čevlje v 
blagovnici, jih mora poiskati.

Osebno sem v stanovanjski 
stiski. Pet nas je v mali sobi. 
Moti me, da se dajejo samo 
krediti. Do stanovanja tako 
ne morem priti, ker nimam 
pogojev za gradnjo.«

č e  zak lju čim  m isel in 
vtise z R eke.

18-članski kolek tiv  pro
dajalne R eka  I. je  složen 
in prizadeven. M islim , da 
b o  tako tu d i v  naprej. 
Skupaj ga trdn o  drži 
C vetkovič Antun, p oslo 
v od ja  s trina jstletn im  sta
žem  in  izkušnjam i.

E l e k t r i k a
(Nadaljevanje)

Prodaja (odjem) električne 
energije
Na osnovi stvarne realizaci

je v prvem polletju in pred
videvanj za drugo polletje ra
čunamo, da bo znašala celot
na poraba električne energije 
v letošnjem letu 5.774,5 tisoč 
megavatov (MGW). Proizvod
nja bo znašala, kot smo 
objavili v prejšnji številki,
6.378,6 tisoč MGW, iz česar 
sledi, da bo letos proizvodnja 
višja kot poraba, in sicer za
604,1 tisoč MGW. Ta količina 
je deponirana za delno po

krivanje primanjkljajev v 
prihodnjem letu. Deponirana 
je v Avstriji in Italiji, kjer 
bo na razpolago v kritičnih 
obdobjih, to je, kadar bo do
mača proizvodnja prenizka. 
Za stroške deponiranja nam 
inozemska partnerja zaraču
nata približno 28 para za 
KW, to je manj kot znaša 
povprečna proizvodna cena 
naše električne energije (43 
para za KW).

Po posameznih skupinah 
odjemalcev je predvidena za 
letos naslednja poraba:

Po posameznih skupinah odjemalcev je  predvidena za letos 
naslednja poraba:

Odjemalci MWh
000 % Vrednost 

000 din H

Kidričevo 871,1 15,1 189.022,8 8,6
Ruše 400,7 6,9 60.664,4 2,7
Jesenice 263,0 4,6 69.551,6 3,2
Ravne 203,9 3,5 54.787,0 2,5
Štore 185,4 3,2 42.938,8 1,9

Posebni odjem 1.924,1 33,3 416.964,6 18,9

Odjem 35 kV 924,2 16,0 308.388,7 14,0

Odjem 10 kV 1.096,5 19,0 493.830,8 22,4
Gospodinjstvo 1.249,8 21,7 567.966,9 25,8
Ostali odjem 0,4 kV 503,9 8,7, 383.903,0 17,4

Slovenija skupaj 5.698,5 98,7 2.171.054,0 98,5

Druge republike 76,0 1,3 32.421,5 1,5

Prodaja skupaj 5.774,5 100,0 2.203.475,5 100,0

Iz pregleda je  razvidno, da elektriko tudi odjemalci na
znaša odjem posebnih od j e- 35 kV, medtem ko ostali od-
malcev 1.924,1 (33,3 %), plača
jo pa zanjo 416.964,6 tisoč din

jemalci
vprečne

plačujejo iznad 
cene.

po-

(18,9 %), iz česar sledi, da je Prav je, da se seznanimo, 
cena zanje daleč izpod po- p0 kakšni ceni dobivajo elek- 
vprečne prodajne cene. Pod triko posamezni odjemalci:
povprečno ceno dobivajo

Odjemalci I. poli. 
1975

II. poli. 
1975

par/kWh
Povprečno

1975

Kidričevo 20,09 23,19 21,70
Ruše 13,63 16,31 15,14
Jesenice 24„63 28,25 26,44
Ravne 24,56 29,22 26,87
Štore 21,39 24,78 23,16

Posebni odjem 20,13 23,07 21,67

Odjem 35 kV 31,14 35,41 33,37

Odjem 10 kV 42,47 47,58 45,04
Gospodinjstvo 41,33 49,60 45,45
Ostali odjem 0,4 kV 69,72 82,96 76,18

Distribucijski odjem 43,17 49,74 46,47

Slovenija skupaj 35,60 40,49 38,10

Druge republike 42,16 43,00 42,65

Prodaja skupaj 35,69 40,53 38,16

Ko smo obravnavali proiz
vodnjo, smo ugotovili, da bo 
znašala letošnja povprečna 
proizvodna cena 43 par/kWh. 
Če jo  primerjamo s prodaj
nimi cenami, vidimo, da vsi 
posebni odjemalci plačujejo 
veliko manj kot znašajo pro
izvodni stroški. Ruše nekaj 
nad 1/3 cene, vsi posebni od
jemalci pa nekaj manj kot

polovico cene. Tudi odjemal
ci na 35 kV odjemu pokriva
jo  s svojo ceno le 77 % pro
izvodnih stroškov. Industrij
ski odjem na 10 kV, gospo
dinjstvo in ostali odjem 
(obrt, društva, družbene de
javnosti, ipd.) s svojo ceno 
pokrivajo proizvodne stroške.

Kadar govorimo o ceni, 
moramo imeti pred očmi tudi

energetski prispevek, ki ga 
plačujejo odjemalci bodisi 
kot prispevek na nove inve
sticije bodisi kot posebni 
prispevek k ceni na porablje
no električno energijo.

Podatka, koliko znaša elek
troenergetski prispevek posa
meznih odjemalcev na kWh, 
zaenkrat še ni. Znano je le, 
da so posebni odjemalci 
oproščeni plačevanja prispev
ka za tisti del električne 
energije, ki jo  rabijo v tehno
loške s vrhe. Znano je  tudi, 
da znaša od 1. avgusta naprej 
energetski prispevek za go
spodinjstvo 60 % redne cene, 
kar predstavlja približno 
30 par/kWh. Na skupščini 
ISE je bila postavljena za
hteva, da se pripravijo po
datki o tem, koliko znaša 
energetski prispevek po vseh 
skupinah odjemalcev.

Primanjkljaj
Elektrogospodarstvo poslu, 

je vsa zadnja leta z izgubo. 
Letos bo po predvidevanjih 
znašala 532,891.000 din. Ta iz
guba je bila napovedana že 
v decembru preteklega leta. 
Skupščina ISE je tedaj skle
nila, da naj se celotni odjem 
podraži za 40 %.

Zavod za cene in republi
ška skupščina sta sklep zavr
nila (ker ni bil usklajen z 
zakonom o oblikovanju cen) 
in odobrila delno povišanje 
cen.

Razprava o tem, kako naj 
se izguba pokrije, je bila te
meljita in dolgotrajna. Na 
posebnem zboru odjemalcev 
je bil končno oblikovan na
slednji predlog:

1. Gospodinjstvo se za leto 
1975 oprosti dodatnega plači
la električne energije. Pred
videni znesek 26 milijonov 
din, ki bi odpadel na gospo
dinjstva, se pokrije z zbira
njem sredstev od TOZD go
spodarstvo.

2. Porabniki električne ener
gije, ki so TOZD, prispevajo 
k pokritju primanjkljaja:

— 9 % fakturiranega zne
ska za porabljeno električno 
energijo v letu 1975 in

— 3 % od osnove, od katere 
se plačuje davek iz dohodka 
TOZD za leto 1975.

3. Porabniki električne ener
gije na nizkonapetosti, ki 
niso TOZD in niso gospodinj
stva, prispevajo za porablje
no električno energijo v letu 
1975 polog rednega fakturne
ga zneska, še naknadno 
23,3 %.

Na skupščinah ISE je bil 
sprejet tudi predlog, da se 
pripravi za porabnike elek
trične energije, ki so TOZD, 
samoupravni sporazum o za
gotavljanju sredstev za po
krivanje primanjkljaja, za

Ali že
—■ da so sodelavci obiskali 

bolnike, ki so v bolniškem 
staležu nad 30 dni v januar
ju 18, v februarju 14, v marcu 
27, aprila 33, maja 25, junija 
13, julija 18, avgusta 27, sep
tembra 11. Sindikat pa je za 
darila ob obiskih prispeval 
32.200 din;

— da je bilo na klimatskem 
zdravljenju v letošnjem letu 
17 članov delovnega kolekti
va, od tega 5 v Dobrni, 2 v 
Čatežu, 3 na morju in 5 v 
Laškem. Iz sklada skupne po
rabe pa smo za to porabili 
okoli 30.000 din;

ostale odjemalce pa predlog 
zakona o zbiranju sredstev 
za delno pokrivanje primanj
kljaja.

Predlog samoupravnega spo
razuma je že sestavljen. Z 
njim je predvideno, da bo 
dodatni prispevek treba po
ravnati v treh obrokih, in 
sicer:

— prvi obrok v 15 dneh
— drugi obrok v 45 dneh
— tretji obrok v 75 dneh 

po podpisu sporazuma, ven
dar v celoti najkasneje do
10. maja 1976. Rok za podpis 
sporazuma je 20. februar 1976.

Dodatno k razpravi skup
ščine ISE o pokritju pri
manjkljaja so bili sprejeti še 
naslednji sklepi:

1. Skupščina ISE ugotavlja, 
da je električna energija v 
Sloveniji dražja kot povpreč
no v SFRJ, in da ne morejo 
veljati cene, ki ne pokrivajo 
vseh stroškov eksploatacije.

2. Skupščina ISE ugotavlja, 
da ekonomsko ni utemeljeno, 
da se električno energijo 
prodaja po depresiranih ce
nah, in da se s tem stimulira 
neraoionalna potrošnja te 
energije tako v negospodar
stvu kot v gospodarstvu.

3. Skupščina ISE zahteva, 
da dobi take kompetence, kot 
so določene v ustavi in v sa
moupravnem sporazumu o 
ustanovitvi ISE, da bi lahko 
sama določala cene za pro
dajo električne energije v vi
šini, ki bo zagotavljala vsaj 
pokritje stroškov za enostav
no reprodukcijo.

4. Skupščina ISE v naprej 
sprejema sklep, da od 1. ja
nuarja 1976 dalje ne bo pri
pravljena skrbeti za kritje 
primanjkljaja v poslovanju z 
električno energijo, če cene 
za prodajo električne energi
je, ki jih bo sprejela skup
ščina ISE iz kakršnihkoli 
vzrokov ne bodo uveljav
ljene.

5. Skupščina ISE zahteva 
od pristojnih republiških or
ganov in predstavnikov v 
medrepubliškem komiteju za 
dogovarjanje o sistemu in 
politiki cen, da zastopajo sta
lišča dn sprejete sklepe skup
ščine ISE, in da pri razpravi 
za nov sistem in politiko cen 
uveljavijo zgoraj navedene 
sklepe.

Navedeni sklepi so bili 
predlagani in sprejeti z na
menom, da se uredijo oziro
ma sprejmejo ekonomske 
cene za električno energijo, 
da ne bo potrebno naknad
no sprejemati neekonomske 
sklepe o pokrivanju primanj
kljajev v elektrogospodar
stvu.

Janko Rozman
(nadaljevanje prihodnjič)

— da smo za delno pokritje 
pogrebnih stroškov, oziroma 
solidarno pomoč ob smrti 
dali približno 25.000 din iz 
sklada skupne porabe ob 
smrti 8 upokojencev, 1 vajen
ca in 3 članov delovne skup
nosti;

— da imamo v tovarni 180 
telefonskih aparatov;

— da ima PEKO 10 zuna
njih klicnih linij telefona;

— da zazvoni povprečno 
500-krat dnevno telefon, ko 
kličejo v tovarno, 450-krat 
dnevno pa kličemo iz tovarne.
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Rešitev križanke iz prejšnje številke:
Vodoravno: STEBLOVINA, TELEOZAVER, 

OGER, SEM, POGIN, ARES, NABAVA USNJA, 
SPOJENOST, AKA, SPOR, ŠKET, AE, PAR, 
TRTA, ALKIMIJA, KAL, RAKA, MAO CE TUNG, 
AVA, PODTALNICA, IŠKA, ŽN, ATAR, COL, 
CAR, NIČLA, ŠŽ, ATENEJ, ING, ICEK, OČIT
KI, AJACCIO, KAPA, PEČNIK, ATRANS.

Dobili smo 76 rešitev križanke. Tokrat je 
žrebala Zvonka Brezavšček in nagrade so raz
deljene takole:

80 din — Lidija Bučinel, recepcija 
60 din — Toporiš Anton, odd. 522 
40 din — Debevec Neva, Peko Postojna 
20 din — Mikolič Boris, prodaja 
20 din — Rengeo Gizela, ERČ
Rešitve današnje križanje pošljite v uredni

štvo do 19. decembra.

»ČEVLJAR«, glasilo delovne skupnosti tovarne obutve 
»PEKO« — ureja uredniški odbor: Sašo Ahačič, Franc 
Grašič, Slavko Hvalica, Franc Jazbec, Branko Košir, 
Vida Rozman, Marija Slapar. — Glavni in odgovorni 
urednik Marija Slapar. — Naslov uredništva: Peko Tržič. 
Telefon 50-260 int. 217. — Tisk: GP Gorenjski tisk Kranj 
v 3300 izvodih — Izhaja vsak prvi petek v mesecu. List 

dobijo člani delovne skupnosti brezplačno.

V TOVARNO:
V izdelavo zgornjih delov 

512: Janikovec Marija, Fartek 
Dragica, Radočaj Ana;

V izdelavo zgornjih delov 
550: Laca Ida, Gučeik Frida, 
Husič Marija, Flis Milena, 
Kaurin Dora, Kerle Irena, 
Kacin Bruna;

V montažni oddelek 521: 
Slabe Marijan;

V splošni sektor: Lavrič 
Irena, Hočevar Erika, Weil- 
guny Tadej, Kajžer Anica;

V ERC: Kurnik Jurij;
V PUR: Šparovec Danilo;
V menzo: Vodnik Marija;
V gumarno: Kelnerič Mla

denka;
V sekalnico: Kopač Ma

rijan;
V elektro delavnico: Rožič 

Janez;
V PRODAJNO MREŽO:
Zaječar: Markovič Ljiljana.

Odšli
IZ TOVARNE:
Odpoved delavca: Zupan

Peter, Legat Jožica, Košir 
Jurij;

Samovoljno prenehanje de
la: Centrih Irena, Šmit Fani
ka, Jurkovič štefica;

Sporazumno prenehanje de
la: Šimunkovič Elizabeta, Ši- 
munkovič Stanko, Jezeršek 
Sonja;

Prenehanje zaradi negativ
ne ocene: Hohkraut Nada;

IZ PRODAJNE MREŽE:
Maribor I.: Rihtar Darja.

Zahvale
Prijetno presenečena in za

dovoljna sem se poslovila ob 
odhodu v pokoj. Za darila 
naj lepša hvala sodelavkam in 
sodelavcem pralnice, sploš
nega sektorja, menze in po- 
liuretana.

Pavla Jazbec

Sindikalni organizaciji za 
denarno pomoč v času moje 
bolezni iskrena hvala.

Silva Škaper

Sindikalni organizaciji se 
za pomoč v času moje bolez
ni najlepše zahvaljujem.

Ažman Slavka

Ob boleči izgubi moje dra
ge mame Ivanke Blaznik se 
iskreno zahvaljujem sodelav
kam in sodelavcem splošne
ga sektorja za podarjeni ve
nec in izrečena sožalja.

Hčerka Francka Hlebš

Ob smrti dragega očeta se 
za venec in denarno pomoč 
sodelavcem oddelka 600 iskre
no zahvaljujem.

Pavlin Peter

NAŠI PETDESETLETNIKI 
JERIN MARIJA, prirezovalec zgornjega 

usnja v oddelku 550 — Trbovlje
FORšCEK MARA, čistilec golenic v 520 mon

tažnem oddelku
ŠTEFE KAROLINA, samostojni obračuno- 

valec v oddelku 512 — šivalnica
VEKONJ ALEKSANDER, poslovodja v pro

dajalni Novi Sad I. Naše čestitke



Kri je  skovalo prijateljstvo

Anton Krapež na svojem delovnem mestu

Ponovno izide 
knjiga o črni roki

Najbolj iskana knjiga letos pri nas je bila Jožeta 
Vidica PO SLEDOVIH ČRNE ROKE. Prva naklada 
7000 izvodov je bila razprodana v dveh tednih. Prvi 
bralci so poslali avtorju nekaj pripomb, opozorili so ga 
na zločine, zločince in žrtve, ki zanje še ni vedel, in 
Jože Vidic se je znova podal po sledovih črne roke, da 
je knjigo dopolnil. Knjiga je narasla za nad 100 strani 
in bo ponovno izšla 20. decembra. Bralci, ki hi knjigo 
naročili pred izidom in jo  plačali do 15. decembra, jo 
dobijo za 180.— din, kolikor je veljala prva izdaja. Po 
15. decembru bo cena knjige zaradi povečanega obsega 
202,— din.

Naročila je treba poslati na naslov:
Založba Borec 
61001 LJUBLJANA 
Miklošičeva 28 
p. p. 203
Hkrati z naročilom je treba nakazati 180.— din po 

položnici na račun št. 50101-603-45772 s pripisom »Za 
črno roko«.

Založba vam še posebej priporoča naslednje svoje 
izdaje:

Jože Vidic: ZLOČIN PRI LENARTU 160,— din
Vinko Trinkaus: OBVEŠČEVALCI 190,— din
Spectator: MAFIJA VČERAJ IN DANES 185,— din

Delo mladinske 
organizacije

Krapež Anton, medfazni 
kontrolor v montažnem od
delku 522 v Peko že 33 let, 
gotovo ni vedel takrat leta 
1961, ko je daroval svojo kri 
na transfuzijski postaji na 
Golniku, da bo dobil »brata«. 
Tako se danes upravičeno 
imenuje Kalezič Grujo, upo
kojeni delavec Sekretariata 
za notranje zadeve iz Tito
grada. Pred štirinajstimi leti 
je težko bolan ležal na Gol
niku in bil tam tudi operi
ran. Oslabljeno telo je potre
bovalo transfuzijo. Težko bo
lan in izčrpan Grujo je na

Krvodajalci !

steklenici krvi prebral ime 
darovalca krvi. To je bil naš 
Anton. Še isto leto mu je pi
sal za novo leto in se zahva
lil za življenje, ki mu ga je 
rešila kri. Anton ni polagal 
pažnje pismu — kratkomalo 
pozabil je nanj. Grujo pa ni 
pozabil komu se mora zahva
liti za življenje. Letos je spet 
pisal, pa tudi obiskal svojega 
darovalca.

Vezi prijateljstva so zavze
le razdaljo med Titogradom 
in Tržičem, točneje Anton in 
Grujo sta postala velika, veli
ka prijatelja.

V Tržiču b o  krvodajal
ska akcija 29. in 30. de
cembra!

Daruj kri danes, morda 
jo  boš že jutri potrebo
val!

V času, kar nismo poročali 
o delu mladinske organizaci
je, je imelo predsedstvo KK 
ZSMS Peko dve seji. Na svoji 
drugi redni seji so člani pred
sedstva KK ocenili seje posa
meznih OO ZSMS po TOZD. 
Razen nekaj pomanjkljivosti 
tehničnega značaja (zapisniki, 
vabila), so vse seje zelo dobro 
uspele.

Ena od točk dnevnega reda 
seje KK je bilo tudi poročilo 
predsednika 0 0  ZSM TOZD 
Trbovlje o delu in problemih 
v njihovi 00 . Ker se je obi
sku delegacije iz KK in pa v 
poročilu predsednika OO 
TOZD Trbovlje izoblikovala 
precej nejasna slika o delu 
mladih v tem obratu, in za
radi številnih pripomb mla
dincev samih na odnose v 
obratu m v 0 0  ZSMS, je 
tov. Kolman opravil razgovor 
z vodilnimi delavci v TOZD 
Trbovlje in na tretji redni 
seji že lahko poročal o uspeš
no opravljenem razgovoru in 
tudi o tem, da v TOZD Tr
bovlje ne bi smelo biti več 
problemov pri delu OO 
ZSMS, seveda ob obojestran
skem sodelovanju vodstva 
OO in vodstva obrata.

V avgustu so se odvijala 
športna tekmovanja v okviru 
prireditev ob 90-letnici BPT 
in krajevnega praznika Pod
ljubelj. Na žalost in na jezo 
Pa na nobenem od obeh tek
movanj ni bilo tekmovalcev 
iz Peka. Zato so člani pred
sedstva na seji obravnavali 
tudi to odsotnost in izrekli 
kritiko tov. Slavku Bohincu, 
poverjeniku za šport pri KK 
ZSMS. Ker se je nasploh po
javilo vprašanje njegove ak
tivnosti tudi kot predsednika 
OO ZSM SSSS je bil na tretji 
seji predsedstva predlagan za 
zamenjavo. Zamenja ga tova
riš Jože Bodlaj iz mehanične 
delavnice, ki bo prevzel tudi 
dolžnost poverjenika za šport, 
še vedno pa mu bo pomagal 
tov. Bohinc.

Ker je bilo opaziti neaktiv
nost tudi nekaterih drugih 
članov predsedstva, ki so za
služili še neprimerno hujšo 
kritiko, saj so se povsem ne
odgovorno obnašali do dela v 
mladinski organizaciji, je  bilo 
potrebno izključiti iz pred
sedstva KK tov. Meto Teran, 
ki joje zamenjal tov. Klavdij 
Puhar in bo prevzel tudi nje
no zadolžitev poverjenika za 
izobraževanje.

Zapisnikarica tov. Marica 
Koder je bila prav tako za
menjana s tov. Anico Ožvald 
in upamo, da bodo sedaj za
pisniki v redu.

Ker se tudi tov. Rudolf Te
ran ne udeležuje sej predsed
stva in tudi sicer kaže neak
tivnost, je bil tov. Medič za
dolžen, da evidentira kandi
date za novega sekretarja OO 
ZSM TOZD Mreža.

Te zamenjave in izključitve 
v predsedstvu KK prav goto
vo niso v ponos naši mladin
ski organizaciji, še manj \ pa 
posameznikom, ki s svojim 
odnosom do dela te postopke 
povzročajo, so pa nujno po
trebne, če hočemo najti naj
boljši kader, da bi delo teklo 
tako, kot si želimo. Zato jih 
bomo tudi izvajali vse dotlej, 
da to dosežemo.

Na tretji redni seji predsed
stva KK je predsednik OO 
ZSMS TOZD Poliuretan, tov. 
Leontič poročal o problemih 
in delu v njihovi OO. Sreču
jejo se s problemi mladih iz 
drugih republik, predvsem o 
izkoriščanju njihovega proste
ga časa. Ta problem bo pred
sedstvo KK še obravnavalo. 
Toliko o obeh sejah.

Verjetno vam je znano, da 
so v Tržiču v teku plesne 
vaje, ki jih je organizirala 
naša mladinska organizacija. 
Obisk je zelo številen v zado
voljstvo organizatorjev in to
varišice Udirjeve, ki vodi 
plesni tečaj.

Nika Perko

Novosti 
no policah 

trliške knjižnice
Stefano TERRA: 
ALEKSANDRA 
Glavna oseba romana je 

moški srednjih let, pisatelj 
zgodovinskih romanov, ki po
stane konzul na nekem oto
ku v Trakiji. Z veseljem za
pusti domovino, ker hoče 
ubežati samoti. V Grčijo ga 
spremljajo spomini na pre
teklost, predvsem pa hrepe- 
nje po ljubljeni ženi Aleksan
dri, ki sta ji raziskovalno de
lo in neodvisnost v vsem 
ljubša kot dokaj enolično 
družinsko življenje. Ko si pi
satelj uredi bivališče in se 
umiri, prejme Aleksandrino 
pismo, v katerem mu sporo
ča, da se vrača k njemu; tež
ko bolna na srcu se torej 
zateče k ljubljenemu člove
ku.

Aleksandra je pretresljiv 
roman o ljubezni, ki jo  hro
mi vizija pogubljenja, je ne
vsakdanja zgodba, ki jo  je 
vredno prebrati.

SVET V VOJNI 
PRVA SERIJA KNJIG 
»NEPOZABNI PODVIGI« 
Druga svetovna vojna je še 

vedno v ospredju zanimanja 
bralcev povsod po svetu in 
tudi pri nas. Cankarjeva za
ložba bo v svoji novi zbirki 
SVET V VOJNI v posamez
nih serijah prikazala nekate
re najvažnejše dogodke. Kon
cept zbirke je tak, da so po
sameznim dogodkom ali akci
jam posvečene posamezne 
knjige. Od teh vsaka z obi
ljem dokumentarnega slikov
nega gradiva in s privlačnim 
besedilom obdeluje svojo te
mo temeljito in zaključeno.

V prvi seriji z naslovom 
»NEPOZABNI PODVIGI« so 
izšle naslednje knjige:

Miran SATTLER: DRVAR 
Dinamična pripoved o de

santu, ki se Hitlerju med 2. 
svetovno vojno ni posrečil. 
Temelji na dokumentarnem 
gradivu, zapiskih in izjavah 
borcev in mnogih prič. 

Edward BISHOP:
ZRAČNA BITKA ZA 
BRITANIJO
Z junaškimi podvigi so pi

loti RAF zaustavili neprema
gljivo luftwaffe, v trenutku, 
ko je že kazalo, da bodo 
Nemci obvladali Veliko Bri
tanijo.

Roger MANVELL: 
ZAROTNIKI
Atentat na Hitlerja 20. ju

nija 1944.
Poskus pripadnikov nem

škega odporniškega gibanja, 
da bi odstranili Hitlerja. 
Spričo nepopolne organizaci
je se atentat ni posrečil. 

David MASON:
PRODOR V 
SAINT-NAZAIRE 
Ena naj večjih diverzant

skih akcij v drugi svetovni 
vojni: napad zaveznikov na 
matično pristanišče nemških 
podmornic v Saint-Nazairu v 
Franciji.

Artur SWINSON: 
PUŠČAVSKI DIVERZANTI 
Privlačni opisi akcij pose

bej izurjenih vojakov, ki so 
med drugo svetovno vojno 
ogrožali nemške in italijan
ske okupatorje v puščavah 
severne Afrike.

Vseh šest knjig je  enotno 
opremljenih in vsebuje 293 
fotografij, skic in zemljevi
dov.



Šport
ŠPORTNE IGRE 
V TRBOVLJAH

Tudi letos se je ekipa 
PEKO Trbovlje udeležila 
sindikalnih športnih iger. 
Temovali smo v malem 
nogometu, streljanju in 
namiznem tenisu. Dose
gli smo zelo lepe rezul
tate. Ženska ekipa je v 
streljanju zasedla prvo 
mesto, ekipa malega no

gometa je v drugi ligi za
sedla tretje mesto, kar je 
lep rezultat za naše ma
loštevilno moštvo, ki so 
ga dopolnili igralci iz Tr
žiča. Z njihovo pomočjo 
smo zaigrali res dobro in 
organizirano. Upamo, da 
se bomo športnih tekmo
vanj še udeležili v Trbov
ljah, kakor tudi v Tržiču.

Silvo Andrejaš

PRIJATELJSKO
NOGOMETNO
SREČANJE

V soboto, 8. novembra, 
je bilo na igrišču telo
vadnega društva Partizan 
v Trbovljah prijateljsko 
srečanje nogometnih ekip 
Trbovlje in PUR. Igra 
obeh ekip je  bila živahna 
in hitra. Končala pa se 
je z rezultatom 9:0 za 
Tržič oziroma PUR.

Silvo Andrejaš

Obisk 
gasilcev 
iz Celja

Pred časom je podjetje pre
jelo prošnjo od gasilcev Cin
karne Celje, če bi si na svo
jem izletu po lepi Gorenjski, 
lahko ogledali naše podjetje. 
Ogled jim je bil odobren. 
Pripeljali so se z dvema av
tobusoma v zgodnjih jutra
njih urah. Njihovega obiska 
smo bili veseli. S predsedni
kom Edijem sva jih spre
jela, krepki stiski rok in že 
smo se zmenili za ogled pod
jetja. Razdelili smo se v dve 
skupini in šli skozi celotno 
proizvodnjo.

Z velikim zanimanjem so 
si ogledovali posamezne od
delke, o katerih so menili, 
da so lepi in da imajo naši

Franc ŠAVS, skladiščnik, ga
silec in naš zvesti dopisnik

delavci zelo dobre pogoje de
la. čudili so se, kje imamo 
zaposlene starejše delavce, 
saj so povsod videti samo 
mladi obrazi. Tudi sam sem 
bil presenečen nad tako ugo
tovitvijo, kajti resnično je 
naš kolektiv mlad.

Po ogledu smo se zbrali v 
učilnici, kjer smo si izmenja
li mnenja in izkušnje pri ga
silskem delu. Navezali smo 
prijateljske stike. V spomni 
na to srečanje so nam po
klonili spominsko plaketo in 
nas v prihodnjem letu pova
bili v Cinkarno.

Med pogovorom smo jim 
omenili, da imamo gasilci 
dve dobro opremljeni deseti
ni in da naša tovarna dobro 
skrbi za požarno varstvo in 
preventivo.

Preden so odšli, si je mar
sikdo še kupil nove čevlje v 
trgovini. Nato smo se poslo
vili, jim zaželeli srečno pot 
in drugo leto nasvidenje v 
Celju.

Šavs Franc

Modna revija 
v Mariboru

Modno revijo, ki smo 
si jo  lahko ogledali v Tr
žiču na šuštarsko nede
ljo, smo preselili v Hišo 
obutve v Maribor. Izva
jalci te revije so člani 
baletne skupine Ljubljan
ske Opere, vodi pa jih 
Majna Sevnik. Tak način 
prikazovanja čevljev je 
za gledalca bolj zanimiv, 
ker ga spremlja glasba z 
ustreznimi baletnimi vlož
ki. S tem se razbije su
hoparnost modnih revij, 
kjer manekeni statično 
prikazujejo modele.

V Mariboru smo imeli 
to revijo v petek, 21. 11., 
ob petih in drugo ob še
stih zvečer. Zaradi odsot
nosti Janeza Hoče var j a- 
Rifleta, je revijo povezo
val Mirko Bogataj, ki je 
čas za preoblačenje ple
salcev izkoristil za reci
tacijo Menartove Antipes-

mi, ob kateri so sicer ne
kateri obiskovalci rahlo 
zardevali, in nekaterih 
drugih prijetnih šal. Re
vija je bila v I. nadstrop
ju t. j. ženskem oddelku 
in smo poleg čevljev pri
kazali tudi usnjeno kon
fekcijo ki jo prodajamo 
v ženskem in moškem 
butiku. Obiskovalci so 
dobro napolnili oddelek, 
tako pri prvi in drugi 
predstavi, čeprav bi jih 
bilo verjetno mnogo več, 
če bi imeli te revije v 
razmaku enega dneva. 
Vsekakor je bil to samo 
prvi preiskus modne re
vije v sami trgovini, ko 
potrošnik lahko prikaza
ne modele že takoj tudi 
‘kupi, in lahko rečemo, 
da bomo v Mariboru 
take prireditve še organi
zirali.

Francka Bergant

Fotoreporter 
v orodjarni

Dobrin Niko — krivljenje sekalnih nožev


